中南大学学报(医学版) 2011, 36(5) 405- DOI: 10.3969/j.issn.1672-

7347.2011. ISSN: 1672-7347 CN: 43-1427/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

#### 论著

人脐血干细胞对大鼠外伤性视神经病变闪光 视觉诱发电位的影响

朱兴华1, 江冰1,2, 张谱1, 周丹1

中南大学1.湘雅二医院眼科, 长沙 410011; 2.临床药理研究所, 长沙 410078

### 摘要:

目的:观察人脐血干细胞对大鼠外伤性视神经病变闪光视觉诱发电位(flash visual evoked potentials, F-VEP)的 影响。方法:将48只SD大鼠左眼制成外伤性视神经病变模型,A组不治疗,B,C和D组分别予以玻璃体腔内注射 神经营养因子、人脐血干细胞、人脐血干细胞+神经营养因子混合液。记录多个时间点F-VEP的波幅及峰潜时,并 ▶把本文推荐给朋友 进行统计分析。结果: 损伤组与正常对照眼、治疗组之间相同时间点的比较,波幅和峰潜时的差异有统计学意义 (除损伤后1 h的峰潜时);各治疗组相同时间点之间的比较,D组与B组之间的波幅与峰潜时的差异均有统计学 意义(P<0.05),其余各组间的差异无统计学意义(P>0.05)。结论:人脐血干细胞和神经营养因子的混合液对大鼠 外伤性视神经病变后F-VEP的恢复有一定的促进作用。

关键词: 脐血干细胞 外伤性视神经病变 闪光视觉诱发电位

Effect of human umbilical cord blood stem cells on flash visual evoked potential in traumatic optic neuropathy in rats

ZHU Xinghua1, JIANG Bing1,2, ZHANG Pu1, ZHOU Dan1

- 1. Department of Ophthalmology, Second Xiangya Hospital, Changsha 410011;
- 2.Institute of Clinical Pharmacology, Central South University, Changsha 410078, China

## Abstract:

ObjectiveTo investigate the effect of human umbilical cord blood stem cells on flash visual evoked potentials (F-VEP) of the traumatic optic neuropathy rats. MethodsForty-eight Sprague-Dawley rats were randomly divided into an injury group (Group A) and 3 treatment groups (Groups B, C, and D). A traumatic optic neuropathy model was built in Group A, and the rats in Groups B, C, and D were injected with the neurotrophic factor, human umbilical cord blood stem cells, and the mixture of the neurotrophic factor and human umbilical cord blood stem cells, respectively. F-VEP was recorded in both eyes of rats at the 1st h, 1st week, 2nd week, 3rd week, and 4th week after the optic nerve injury. ResultsAt all time points, there were significant difference in the wave latency and amplitude between Group A and normal control eyes (P<0.01). The differences of the wave latency and amplitude between Group A and Groups B, C, and D were statistically significant at various time points after the injury except for the wave latency at the 1st h post-operation (P>0.05). The amplitude in Group D was higher while the latency was shorter than those of Group B at all time points since the 1st week (P<0.05). The comparisons at the same point in the remaining treatment groups were not significantly different (P>0.05). ConclusionThe mixture of human umbilical cord blood stem cells and neurotrophic factor has a promotion effect for the recovery of F-VEP of optic nerve in traumatic optic neuropathy in rats to some degrees.

Keywords: human umbilical cord blood stem cell optic neuropathy flash visual evoked potentials

## 收稿日期 2010-09-14 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2011.

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

作者Email: jiangbing82@yahoo.com.cn

# 参考文献:

[1] 卜博,周定标,许百男,等. 兔闪光刺激视觉诱发电位正常值测定[J]. 中国临床康复, 2006, 10(6): 46-

# 扩展功能

## 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1090KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶参考文献[PDF]
- 参考文献

## 服务与反馈

- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

▶脐血干细胞

▶ 外伤性视神经病变

▶ 闪光视觉诱发电位

本文作者相关文章 PubMed

47.

- BO Bo, ZHOU Dingbiao, XU Bainan, et al. Normal value determination of flash visual evoked potentials of rabbits [J]. Chinese Journal of Clinical Rehabilitation, 2006, 10(6): 46-47. [2] 江冰,蒋幼芹. 大鼠视神经压榨伤模型的建立 [J]. 眼科学报, 2001, 17(2): 99-102.
- JIANG Bing, JIANG Youqin. A model of calibrated optic nerve crush injury in rats [J] . Eye Science, 2001, 17 (2): 99-102.
- [3] 吴乐正,吴德正. 临床视电生理 [M]. 北京: 科学出版社, 1999: 330-349.
- WU Lezheng, WU Dezheng. Clinical visual electro-physiology [M] .Beijing: Science Press, 1999: 330-349.
- [4] Kline L B, Morawetz R B, Swaid S N. Indirect injury of the optic nerve [J] . Neurosurgery, 1984, 14(16): 756-764.
- [5] 牛建军, 王仕军, 王一, 等. 视神经急性损伤后Long Evans大鼠闪光视觉诱发电位的实验研究 [J]. 第三军医大学学报, 2004, 26(5): 405-407.
- NIU Jianjun, WANG Shijun, WANG Yi, et al. Experimental study of flash visual evoked potential in Long Evans rats after acute optic nerve injury [J]. Acta Academiae Medicinae Militaris Tertiae, 2004, 26(5): 405-407.
- [6] 万瑾, 郑华, 俞亦龄,等. 视网膜祖细胞干细胞特性及移植入视网膜后的研究[J]. 解剖学杂志, 2006, 29 (1): 3-6.
- WAN Jin, ZHENG Hua, YU Yiling et al. Study of retinal progenitor cell characteristics and its transplantation into vitreous cavity [J]. Chinese Journal of Anatomy, 2006, 29(1): 3-6.
- [7] 柳浩然, 杨长虹, 薄巍巍,等. 神经干细胞移植对大鼠视神经部分损伤后视觉诱发电位的影响 [J]. 中华神经 医学杂志, 2006, 5(8): 781-784.
- LIU Haoran, YANG Changhong, BO Weiwei, et al. Effect on flash visual evoked potential by neural stem cells after transplanted into the rats with partial optic nerve injury [J] . Chinese Journal of Neuromedicine, 2006, 5(8): 781-784.
- [8] 陈春生, 由得勃, 王薇. 大鼠视神经损伤后移植人胚胎神经干细胞的实验研究 [J]. 眼科研究, 2006, 24(1): 21-23.
- CHEN Chunsheng, YOU Debo, WANG Wei. Experimental study on transplantation of human hippocampus-derived neural stem cells in optic nerve injury rat [J]. Chinese Ophthalmic Research, 2006, 24(1): 21-23.
- [9] Masson S, Harrison D J, Plevris J N, et al. Potential of hematopoietic stem cell therapy in hepatology: a critical review [J] . Stem Cells, 2004, 22(6): 897-907.
- [10] Charalambous P, Hurst L A, Thanos S. Engrafted chicken neural tube-derived stem cells support the innate propensity for axonal regeneration within the rat optic nerve [J]. Invest Ophthalmol Vis Sci, 2008, 49(8): 3513-3524.
- [11] Honma T, Honmou O, Iihoshi S, et al. Intravenous infusion of immortalized human mesenchymal stem cells protects against injury in a cerebral ischemia model in adult rat [J]. Exp Neurol, 2006, 199 (1): 56-66.
- [12] Li Y, Chen J, Wang L, et al. Treatment of stroke in rat with intracarotid administration of marrow stromal cells [J]. Neurology, 2001, 56(12): 1666-1672.
- [13] Lu P, Jones L L, Tuszynski M H. BDNF-expressing marrow stromal cells support extensive axonal growth at sites of spinal cord injury [J]. Exp Neurol, 2005, 191(2): 344-360.
- [14] Zwart I, Hill A, Al-Allaf F, et al. Umbilical cord blood mesenchymal stromal cells are neuroprotective and promote regeneration in a rat optic tract model [J] .Exp Neurol, 2009, 216 (2):439-448.
- [15] Naoko K K, Yasushi A, Keizo M, et al. Human cord blood cells can differentiate into retinal nerve cells [J]. Acta Neurobiol, 2007, 67(4): 359-365.

## 本刊中的类似文章